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Padající cena palladia vypovídá 
o nepříliš valných vyhlídkách světové 
ekonomiky. Vzácný kov se používá 
například pro výrobu katalyzátorů 
nebo palivových článků. Podobně 
špatně je na tom i sesterská platina.
 časy. trHy & světová ekonomika / str. 8

vývoj ceny Palladia (dolar/troyská uNce)

Sokolovská uhelná bude 
těžit u jezera Medard

Společnost Sokolovská 
uhelná hodlá oživit ode-
psané zásoby hnědého 
uhlí. V sousedství jezera 
Medard chce vytěžit až 
1,7 milionu tun uhlí. str. 4

Koťátko opustil Natland

Ze skupiny Natland odešel 
jeden z jejích zakladatelů 
Jan Koťátko. Jeho podíl 
převzal většinový vlastník 
firmy Tomáš Raška. Koťátko 
se pustil do provozování 
Divadla Na Fidlovačce. str. 5

Vinice Vladimíru 
Železnému nevynášejí
Investice do vinařství, kam 
ukládá peníze řada boháčů, 
se vracejí pomalu, a to i bý-
valému europoslanci Vladi-
míru Železnému. str. 6

Růst prodeje aut 
v Evropské unii zpomalí
Představitelé automobilo-
vého průmyslu očekávají, 
že prodeje osobních aut 
v Evropě třetí rok v řadě 
porostou. Tempo růstu 
však ochabne. str. 9
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legitimní soutěž 
s kvótami
Ženám je třeba umožnit 
měkčí vstup do politiky, 
říká místopředsedkyně 
senátu miluše Horská.

rozHovor

str. 12–13

Pár nových 
tváří
občanská demokratická 
strana chce s novými 
místopředsedy zrušit to, 
co dříve prosadila. 

události
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lUbomíR ZaoRálEK:

Fiala řekl, že ve státním diva-
dle může stát rozhodovat, co 
se bude či nebude hrát. Vida, 
jak funguje ta svoboda, co jí 
má ods plnou pusu.

twitter.com/e15news
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Andrej BABiš:

Padouch nebo hrdina, všichni jedna 
rodina. Pecič, Klaus, Hrdlička, 
Janoušek a Udženija.

twitter.com/e15news

Vítejte v 50. letech
Agrární komora žádá předkupní právo pro 
nájemce půdy. Abyste rozuměli, většina země-
dělců nehospodaří na své, ale na pronajaté půdě. 
Není tak prý dostatečně zainteresována na inves-
ticích. Změnit to má okleštění vlastnických práv. 
Nejenom agrárníci však hýří dobrými nápady. 
Ministryně Šlechtová je přesvědčená, že komplex 
Pražského hradu by měl patřit státu. Zaručit by to 
měl přímo zákon. Vítejte v padesátých letech.

Poslanci ze sněmovního výboru pro školství, 
vědu a vzdělávání se chystají na pracovní ná-
vštěvu Číny. Nechtěně, původně mířili do Aus-
trálie. Poněkud nákladný záměr jim ale zhatil 
organizační výbor Poslanecké sněmovny. Čínská 
náplast však také není špatná. Ostatně jedno 
kam, hlavně že se jede. 

Dva komunističtí poslanci – Zdeněk Ondráček 
a Stanislav Mackovík  – pro změnu vyrazili na vý-
chodní Ukrajinu, území pod kontrolou prorus-
kých separatistů. Je to ale soukromá cesta, do kte-
ré nikomu nic není. Takže ji nehodlá komentovat 
ani sněmovna, ani ministerstvo zahraničí. Natož 
pak vedení KSČM. Soukromí je zkrátka nutné 
respektovat. 

Český filmový a televizní svaz opět odměňoval 
nejhodnotnější počiny audiovizuální tvorby. Zcela 
zvláštní ocenění – Zlatý citron – udělil senátorovi, 
zemanovci Janu Velebovi. Za opakované, politicky 
motivované vyhrožování České televizi.

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Alexandra udženijA

pražská politička

Vladimír železný

zakladatel tanzberg Mikulov

Hasan RúHání

íránský prezident

Na víkendovém Kongresu ODS 
se stala dvojkou občanských 
demokratů. Hladce porazila 
europoslance Jana Zahradila.

str. 2

Vinařství navzdory stabilním ročním 
tržbám kolem šestnácti milionů 
korun jen v posledních pěti letech 
prodělalo 54 milionů korun.

str. 6

Země splnila požadavky jaderné 
dohody s velmocemi. Evropská 
unie a Spojené státy proto ruší 
sankce, které na ni uvalily. 

str. 10

Po neúspěchu Miroslavy Němcové 
na minulém kongresu ODS, kdy 
se do nejužšího vedení nedostala 
ani jedna žena, jsou tam teď dvě. 
Post řadové místopředsedkyně 
získala starostka Obrnic 
na Mostecku Drahomíra 
Miklošová. Pražská komunální 
politička Alexandra Udženija 
se po Petrovi Fialovi stala 
dvojkou partaje. V současnosti 
je místostarostkou Prahy 2 pro 
oblast sociální a zdravotnictví, 
pražskou zastupitelkou a šéfkou 
klubu zastupitelů ODS v pražském 
zastupitelstvu. Členkou ODS 
se stala v rokce 2003.

dvě ženy  
ve vedení

n Chceme a jsme schop-
ni znovu vládnout, 
prohlásil staronový šéf 
strany Petr Fiala.

Pavel Otto
 

Konec superhrubé mzdy či so-
lidární daňové přirážky pro lidi 
s nejvyššími příjmy. Tyto a další 
změny by opoziční ODS prosa-
zovala, pokud by znovu získala 
moc. Opatření přitom zavedly 
vlády řízené občanskodemokra-
tickými premiéry.

Staronový šéf strany Petr 
Fiala, kterého na víkendovém 
volebním kongresu v Ostravě 
podpořilo přes devadesát pro-
cent delegátů, slíbil celkové sní-
žení a zjednodušení daní a nižší 
sociální odvody. Varoval před 
„socialisticko-populistickou vlá-
dou a oligarchickou chobotnicí“ 
i riziky migrační vlny.

„Minulá pravicová vláda 
zvyšovala některé daně, protože 
byla ekonomická krize. Teď 
se naší ekonomice daří, takže 
je potřeba naopak daně snižo-
vat. Navrhujeme také zrušení 
některých daní, například daně 
z nabytí nemovitosti či silniční 
daně,“ řekl Fiala. Místo nyněj-
ších sazeb DPH 10, 15 a 21 pro- 
cent by podle ODS existovala je-
diná. Sjednocení DPH by přitom 

ods slibuje zrušit to, 
co dříve prosadila

už ne kompRomisy. nová první místopředsedkyně OdS Alexandra Udženija by neustupovala koaličním part-
nerům – tedy pokud by se její strana znovu dostala do vlády. narážela tak na ústupky hlavně v oblasti daní, které 
v nečasově kabinetu prosadila TOP 09.
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předcházely dvě sazby čtrnáct 
a devatenáct procent. 

„Chceme jednotnou a nízkou 
DPH. Chceme snížit a znovu 
zavést opravdu rovnou daň 
z příjmu fyzických osob. Náš 
cíl je jasný: jednoduché a nízké 
daně, které lidé platí, protože 
se jim ani nevyplatí je obcházet,“ 
shrnul Fiala. Ostře napadl Sobot-
kův kabinet za kontrolní hlášení 
k DPH i chystanou elektronickou 
evidenci tržeb, jimiž chce podle 
něj zlikvidovat podnikatele 
a živnostníky.

Ministr financí a šéf ANO An-
drej Babiš vytkl Fialovi krátkou 
paměť. „Jeho projev mě pobavil. 
Vždyť právě vláda ODS zvýšila 
DPH z pěti na patnáct procent, 
zavedla zvýšení daně formou 
superhrubé mzdy a solidární 
přirážky,“ uvedl. Superhrubou 
mzdu chce nyní odstranit i ČSSD, 
Babiš je však proti.

Nakolik jsou argumenty 
ODS přesvědčivé, ukáže letošní 
souboj o krajská zastupitelstva 
a hlavně ten o Poslaneckou 
sněmovnu v příštím roce. Straně 
podle průzkumů mírně rostou 
preference, teď se pohybují mezi 
osmi a deseti procenty. ODS má 
necelých patnáct tisíc členů, 
oproti roku 2010 méně než po-
lovinu, a šestnáct poslanců. V po-
sledních komunálních volbách 
se ODS z tradičních uskupení 
dostala na čtvrtou příčku, v kraj-
ských na třetí. Fiala sebevědomě 
prohlásil, že partaj chce a je 
připravena znovu vládnout a ob-
hajovat pravicově konzervativní 
hodnoty.  názoRy str. 14



Vitáskové hrozí další 
obžaloba, odejít nehodlá
Šéfku Energetického regu-
lačního úřadu Alenu Vitás-
kovou, jejíž odvolání žádají 
někteří ministři, navrhla 
policie obžalovat z poru-
šení povinnosti při správě 
majetku a zneužití pravo-
moci kvůli tomu, že bývalou 
nejvyšší žalobkyni Renatu 
Veseckou jmenovala místo-
předsedkyní ERÚ. Vitásková 
odejít odmítá.

Zeman: Norové svým 
způsobem kradou děti
Prezident Miloš Zeman 
v rozhovoru pro Blesk.cz 
řekl, že úřad svým způ-
sobem krade děti a česká 
vláda by měla přistoupit 
k povolání velvyslance 
v Norsku na konzultace. 
On sám nepozve norskou 

velvyslankyni na setkání 
ambasadorů na státní svá-
tek 28. října. 

Armáda odevzdala  
Brdy do civilní správy
Ministr obrany Martin 
Stropnický (ANO, vpravo) 
v Brdech předal vojenský 

újezd vedení nové chráněné 
krajinné oblasti. Ministři 
připomněli, že se Brdy ote-
vírají po devadesáti letech. 
Podle Stropnického je nyní 
očištěna od munice asi polo-
vina území. 

Ukrajinu pobouřila cesta 
poslanců do Donbasu 
Kyjev ostře protestuje 
proti cestě, kterou minulý 
týden podnikli komu-
nističtí poslanci Zdeněk 
Ondráček a Stanislav 
Mackovík do oblasti 
Doněcku, kterou ovládají 
povstalci. Údajně se do-
pustili nelegálního vstupu 
na území Ukrajiny.

Obce na Libavé povedou 
nezávislí kandidáti 
V čele tří nových obcí 
vyčleněných počátkem 
roku z Vojenského újezdu 
Libavá budou stát nezávislí 
zastupitelé. Vysoká účast 
v obecních volbách kona-
ných po sedmdesáti letech 
ve Městě Libavá, Kozlově 
a v Luboměři pod Strážnou 
činila 64 až 85 procent. /čtk/

6/únor 2016
www.plesvopere.cz

pořadatel plesu v opeře

partneři plesu v opeře

Terezie Kovalová, 
violoncellistka, sólistka plesu v opeře 2016
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n Za dvě momentálně 
největší vodní stavby 
na českých řekách 
zaplatí stát o miliony 
korun více, než pů-
vodně čekal. 

Jan Šindelář

Jak při budování Hněvko-
vického jezu s plavební ko-
morou u Týna nad Vltavou, 
tak při rekonstrukci labské 

plavební komory Velký Osek 
se nelze vyhnout takzvaným 
vícepracem. Oba projekty si 
je vyžadují kvůli nečekaným 
zjištěním přímo na stave-
ništi. 

Cena zdymadla v jihočes-
kých Hněvkovicích vzroste 
o patnáct milionů na více 
než 225 milionů. „Dodatečné 
práce se týkaly náročnějšího 
zakládání plavební komory 
v řece, kdy se po otevření 
stavební jámy vyskytly 
geologické poruchy a vel-

ké přítoky spodní vody, 
které vyžadovaly dodatečné 
injektáže a jiná opatření,“ 
uvedl zástupce ředitele 

Ředitelství vodních cest Jan 
Bukovský. Podle něj projek-
tantské průzkumy nemohou 

podobné poruchy upro-
střed řeky dopředu odhalit. 
Další vícepráce se prý už 
v Hněvkovicích neočekávají. 

„Nejvíce nejasností bývá při 
zakládání staveb,“ doplnil. 
Hněvkovický jez je poslední 

stavbou na nové vodní cestě 
z Českých Budějovic k Or-
lické hrázi. Cesta se lodím 
otevře pro sezonu 2017. 

Rekonstrukcí plavební 
komory Velký Osek se zase 
na podzim završila dvace-
tiletá sanace labské vodní 
cesty. I tady stát zaplatí 
více, konečná cena vzroste 
o čtyři miliony na 79 milionů 
korun. Při stavbě se ukázalo, 
že komora je v horším stavu, 
než se čekalo. Bylo třeba více 
bourat i více betonovat.

Velké vodní stavby podraží

Cena zdymadla v jihočeských Hněvkovicích 
vzroste hlavně kvůli geologickým poruchám 
o patnáct milionů na více než 225 milionů korun

Pražská vrchní státní zá-
stupkyně Lenka Bradáčová 
potvrdila, že při pátečním 
zásahu v ústecké Spolche-
mii a na soudu v Českých 
Budějovicích kvůli údajné 
manipulaci s insolvenčními 
řízeními se policii nepodaři-
lo zadržet dva lidi. Nevyjád-
řila se ke spekulacím, že se to 
týká podnikatele Petra 
Sisáka a advokáta Iva Haly. 

„I přestože byl státním 
zástupcem vydán předchozí 
souhlas se zadržením, tak 
dvě osoby na základě těchto 
příkazů zadrženy nebyly,“  
uvedla Bradáčová s tím, 
že nemůže vyloučit ani pří-
padný únik informací, ať už 
z protikorupční policie nebo 
z vrchního státního zastupi-
telství. 

Podle ministra vnitra 
Milana Chovance by byl 
únik informací od policie 
znepokojující. „Je třeba 
takzvaného krtka najít. Já 
nevím, kde ten krtek je, jestli 
u policie nebo někde jinde,“ 
uvedl Chovanec. Bradáčová 
připustila, že zásah souvisí 
s kauzou Key Investments. 
Nechtěla potvrdit, zda se věc 
týká i zvýhodnění Centra 
pro ekonomiku a politiku 
Václava Klause.

Policie po zásahu obvinila 
čtrnáct lidí ze zvýhodnění či 
poškození věřitele, způsobe-
ní úpadku, zasahování do ne-
závislosti soudu, podvodu, 
praní špinavých peněz, ple-
tich při insolvenčním řízení, 
podplácení či přijetí úplatku. 
/čtk. vag/  Více e15.cz

Razie ve spolchemii: 
policii unikli dva lidé

Krátce
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n Při sanaci závěrné-
ho svahu bývalého 
lomu Medard-Libík 
chce Sokolovská 
uhelná vytěžit dalších 
1,7 milionu tun uhlí. 
Od roku 2012 v lo-
kalitě vytěžila skoro 
milion tun uhlí.

Jan Stuchlík

Těžební společnost Soko-
lovská uhelná hodlá oživit 
v minulosti odepsané zásoby 
hnědého uhlí. V sousedství 
jezera Medard, které vzniklo 
zatopením stejnojmenného 
hnědouhelného lomu, se nyní 

připravuje na povolení vytěžit 
až 1,7 milionu tun uhlí. Firma 
už požádala o posouzení 
dopadu záměru na životní 
prostředí. Začít by chtěla už 
letos a skončit v roce 2020.

K uhlí, které už stát ze 
zásob odepsal, se Sokolovské 
uhelné otevřela cesta v roce 
2012. V té době musela kvůli 
možným problémům s dlou-
hodobou stabilitou upravit 
závěrný svah v lokalitě Me-
dard-Libík. Zároveň získala 
povolení vytěžit zbytkové 
zásoby uhlí, ke kterým se 
v rámci sanačních prací 
dostane.

 „Loni jsme z této lokality 
vytěžili 208 705 tun uhlí. Těž-
ba jako taková byla v roce 2015 
zaměřena na těžbu skrývky,“ 

říká vedoucí kanceláře dozorčí 
rady Sokolovské uhelné Josef 
Michalský. V letech 
2012 až 2014 
z této lokality 
firma vytěžila 
podle údajů 
ministerstva 
průmyslu 
a obchodu 
739 tisíc tun 
uhlí. 

Na základě 
stávajícího povo-
lení zbývá k vytěžení 
zhruba 300 tisíc tun uhlí. 
Proto chce Sokolovská uhel-
ná těžbu rozšířit ve čtyřech 
etapách na dalších 15 hektarů 
sousedících s roztěženou lo-
kalitou. Z odepsaných zásob 
se tam dá vytěžit až 1,714 mi-

lionu tun uhlí. Ročně by se 
zde mělo v příštích čtyřech až 

pěti letech těžit v prů-
měru půl milionu 

tun. To odpovídá 
desetině roční 

těžby uhlí 
Sokolovské 
uhelné, jak je 
pro nadchá-
zející roky 

plánovaná. 
„Jde o konečné 

vypořádání dané 
lokality,“ dodává 

Michalský.
Získané uhlí využije Soko-

lovská uhelná v palivovém 
kombinátu Vřesová, kde se 
z uhlí vyrábí syntézní plyn, 
který se poté spaluje v elekt-
rárně Vřesová. Ročně elektrár-

na s výkonem 398 megawattů 
potřebuje 1,5–2 miliony tun 
uhlí. „Ušetřené uhlí z našeho 
lomu Jiří bude uplatněno 
k vykrytí požadavků externích 
odběratelů,“ tvrdí Michalský. 
Na trh firma dodává 2,8 milio-
nu tun uhlí za rok.

Loni Sokolovská uhelná 
zvýšila těžbu uhlí proti roku 
2014 o 110 tisíc tun na 6,49 mi-
lionu tun. Od roku 2010 těží 
jen v lomu Jiří. Dobývání 
v sousedním lomu Družba 
musela zastavit kvůli skluzu 
zeminy. Jeho zásoby vytěží 
v budoucnu přes lom Jiří. 
Podle projekcí ministerstva 
průmyslu se těžba Sokolovské 
uhelné po roce 2025 sníží na 
čtyři miliony tun ročně. Dobý-
vání skončí kolem roku 2040.

sokolovská uhelná se chystá 
na další uhlí vedle jezera Medard

Celý článek najdete  
v aktuálním vydání týdeníku

na poslední 
Chvíli. 
Napouštění 
rekultivovaného 
lomu Medard- 
-Libík u Svatavy 
na Sokolov-
sku začalo už 
v červnu 2010. 
Přesto se tu 
ještě dnes nabízí 
možnost část 
už odepsaných 
zásob vytěžit.Fo

to
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V lokalitě  
Medard-Libík  

by se mělo v příštích 
čtyřech až pěti letech  

těžit v průměru  
půl milionu tun

ročně.

n Teplárny proinvestu-
jí miliardy, aby splnily 
přísnější emisní limity 
diktované Bruselem.

Vladan Gallistl 

Teplárenství musí začít plnit 
přísnější evropskou směrnici 
o průmyslových emisích, 
která byla schválena v roce 

2010 a začíná platit letos. 
Většina tepláren sice využije 
přechodného období a začne 
plnit limit později, přesto 
musí v nejbližších letech 
snížit emise oxidů dusíku, 
oxidu siřičitého a prachu.

Jen větší teplárny (s příko-
nem nad 50 megawattů) to 
přijde dohromady na více než 
20 miliard korun. „Celkem je 
již proinvestováno šestnáct 

miliard, z čehož sedm miliard 
je za loňský rok. Další čtyři 
pět miliard se budou investo-
vat zejména u těch menších 
tepláren do 200 megawattů,“ 
uvádí ředitel Teplárenského 
sdružení ČR Martin Hájek.

očista za dvacet miliard
ČEB rozhodne o zvýšení 
kapitálu v únoru
Záměr ministerstva finan-
cí zvýšit základní kapitál 
České exportní banky 
o jednu miliardu korun se 
odkládá. Valná hromada 
prozatím pouze rozhod-
la, že se tak stane letos 
během prvního čtvrtle-
tí. Podle banky schválí 
akcionáři zvýšení kapitálu 
10. února.

Automobilky vychrlily 
rekordní počet aut i busů
Výroba osobních aut v roce 
2015 meziročně vzrostla 
o čtyři procenta na nový 
rekord 1,298 milionu vozů. 
Počet vyrobených osobních 
automobilů na tisíc obyva-
tel se tak zvýšil ze 118,4 na 
123,2 automobilu. Rekordní 
byla také produkce autobu-
sů s růstem o 16 procent na 
4517 vozidel.  /čtk/

Krátce
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zakladatel natlandu 
odešel k divadlu

A150004189� inzerce

n Jeden ze zaklada-
telů skupiny Natland 
Jan Koťátko opustil 
skupinu, jeho podíl 
převzal většinový 
vlastník firmy Tomáš 
Raška. Koťátko se 
pustil do provozování 
soukromého Divadla 
Na Fidlovačce.

Daniel Novák

Z pražského byznysu známá 
investiční skupina prodělala 
výraznou obměnu majitelů. 
Z firmy odešel její dlouholetý 
představitel Jan Koťátko. 
Druhým partnerem skupiny 

je místo něho dosavadní šéf 
realitních projektů Natlandu 
Karel Týc. Koťátko se součas-
ně hned zkraje roku objevil 
jako nový vlastník Divadla 
Na Fidlovačce.  

„Pan Koťátko se po úspěš-
ném působení v investiční 
skupině Natland, jejímž 
byl zakladatelem, rozhodl 
věnovat oblasti kultury 
a společenské odpovědnosti 
firem. Svůj minoritní podíl 
prodal majoritnímu majiteli, 
panu Raškovi. Cenu ani další 
podrobnosti této transakce 
nesdělujeme,“ řekl mluvčí 
Natlandu Pavel Lukeš.

O vlastnictví Natlandu 
se objevovaly informace, že 
přes něj protékají peníze 
podnikatelů typu Romana 

Prvním z nich je s šede-
sátiprocentním podílem 
Koťátko, který se stal rovněž 
ředitelem Fidlovačky. 
Zbytek divadla drží nově 
neznámý vlastník skrytý 
za společností Benewell 
registrované na Floridě. 
Balzerová zůstane členkou 
souboru. 

U počátků novodobé his-
torie Fidlovačky stál v roce 
1998 rovněž herec a pozdější 
senátor Tomáš Töpfer. Ob-
chodního podílu v divadel-
ním podniku se však zbavil 
už v roce 2012. Do začátku 
letošního roku v něm měla 
majoritu Balzerová, men-
šinový podíl držel Boris 
Hlaváček. 

Fidlovačce se podle po-
sledních výsledků poda-
řilo předloni zvýšit tržby 
o dvaadvacet procent na 
21 milionů korun. Stejně tak 
scéna vybředla z předchozí 
ztráty a v čistém vydělala 
1,6 milionu. Přesto však dlu-
hy divadla 6,2 milionu korun 
stále více než dvojnásobně 
převyšovaly hodnotu aktiv 
Fidlovačky.

Janouška nebo Tomáše 
Hrdličky, kteří měli blízko 
k pražskému magistrátu a lo-
kálním politikům. Natland 
však takovéto spekulace 
vždy rázně odmítal, a to i za 
pomoci právníků. Vlastní-
kem skupiny podle jejích 
představitelů není nikdo jiný 
než Tomáš Raška s Janem 
Koťátkem, respektive nyní 
Karlem Týcem.

Koťátko pomohl diva-
delníkům utéct hrobníkovi 
z lopaty. Grantová komise 
ještě minulého vedení 
magistrátu totiž Fidlovačce 
zamítla dotace. Šéfka scény 
Eliška Balzerová už loni na 
jaře oznámila, že z vedení 
divadla odejde. Nakonec 
se jí podařilo sehnat dva 
mecenáše. 

zMěna v čele. Eliška 
Balzerová měla až do začát-
ku letošního roku v Divadle 
Na Fidlovačce majoritu. 
Nyní je největším akcioná-
řem i ředitelem scény Jan 
Koťátko. Balzerová zůstává 
členkou souboru. Fo
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Železný prodělal  
na víně 50 milionů
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n Do vinařství inves-
tovala řada miliardá-
řů a manažerů. Inves-
tice se vracejí pomalu.

Dušan Kütner

„Víno je srdeční záležitost, 
ale je to zároveň komerční 
projekt,“ řekl přede dvěma 
lety akcionář Severní ener-
getické a majitel Zámeckého 
vinařství Třebívlice Jan 
Dienstl. Skloubit obě věci do-
hromady ovšem není snad-
né. Své o tom ví i dřívější šéf 
největší komerční televize 
Nova a bývalý europosla-
nec Vladimír Železný (na 
snímku).

V roce 1999 totiž jako je-
den z prvních movitých ma-
nažerů a byznysmenů založil 
vinařství Tanzberg Mikulov. 
Jen v posledních pěti letech 
ale prodělal 54 milionů, 
a to při stabilních ročních 
tržbách kolem šestnácti až 
sedmnácti milionů korun.

„Výše ztráty odpovídá 
investicím vlastníků do 
získání nejkvalitnějších 
vinic v České republice. Tyto 
vinice muselo vinařství 

Do vinařství v posledních 
15 letech investovali například:

Ivo Dubš, podnikatel •	
v hutnictví a majitel vinařství 
Patria Kobylí

Josef Šmíd, majitel Rosso •	
Steel a bývalého vinařství 
loterijní Sazky

Zdeněk Bakala, majitel •	
vydavatelství Economia 
a dvou jihoafrických vinařství 
Anwilka a Klein Constantia

Gabriel Večeřa, agromagnát •	
a majitel Nového vinařství

Libor Winkler, spolumajitel •	
společnosti RSJ a investor do 
společnosti Dobrá vinice

Pramen Top miliardáři týdeníku 
Euro

Víno táhne

získat v průběhu několika 
uplynulých let tak, aby byl 
plně kontrolován hrozen 
a garantována kvalita vína,“ 
řekla deníku E15 předsedky-
ně představenstva vinařství 
Konstancie Železná. „Investi-
ce do vinic se všude ve světě 
splácejí po několik generací. 

Fo
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Češi vyrobili balon 
pro australský 
výškový rekord 

PřiPraVen k rekordu. Balon dorazil k protinožcům během 
loňského roku a poprvé se vznesl do vzduchu v listopadu.
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David Vagaday

Vyšší než 13patrová budova 
a největší balon, jaký kdy 
stanul na australské půdě. 
Takové superlativy prová-
zejí český balon od firmy 
Kubíček. Brněnská továrna 
ho vyrobila pro slavného 
dobrodruha Geoffa Wil-
sona, který v něm plánuje 
vystoupat do 12 kilometrů 
nad australskou poušť, 
a pokořit tak národní re-
kord v letu horkovzdušným 
balonem do výšky. 

Podle šéfkonstruktéra 
a spolumajitele firmy Petra 

Kubíčka cena za takto velký 
balon dosáhla přibližně 
2,5 milionu korun. 

Australané se podle 
Kubíčka obrátili na českou 
firmu díky její unikátní 
polyesterové balonové 
textilii, kterou si v Brně 
sami vyrábějí. Roli hrála 
i příznivá cena.

Brněnský podnik je třetím 
největším výrobcem balonů 
na světě. Loni vyrobil 90 ba-
lonů pro klienty z 30 zemí. 
Zaměstnává zhruba tři 
desítky lidí a tržby firmy se 
pohybují kolem 70 milionů 
korun ročně. Více e15.cz

 Fischer prodal dovolené 
za čtyři miliardy
Cestovní skupina Fischer 
vykázala loni rekordní 
obrat čtyři miliardy korun, 
meziročně o pětinu více. 
Zisk před zdaněním a odpi-
sy stoupl ze 118 na 145 mili-
onů korun. 

Motorpal chystá 
reorganizaci kvůli dluhům
Jihlavská strojírenská 
firma Motorpal na sebe 
podala návrh na zahájení 
insolvenčního řízení. Dluží 
zhruba 800 milionů korun. 
Zároveň připravila projekt 

reorganizace, který má 
podle ní podporu význam-
né části věřitelů. Největší 
pohledávku představuje 
syndikovaný úvěr Com-
merzbank a České spoři-
telny, který činí zhruba 
480 milionů.

Bývalý šéf Stocku Plzeň 
míří do Aholdu
Vedení společnosti Ahold, 
která provozuje obchody Al-
bert, posílí od února bývalý 
šéf Stocku Plzeň – Božkov 
Petr Pavlík (45). V pozici 
viceprezidenta se mimo jiné 
zapojí do plánování obchod-
ních aktivit. /čtk/

Krátce

Takže je to vklad do budouc-
nosti,“ dodala. 

Vlastní kapitál firmy 
obhospodařující 52 hek-
tarů vinic se ale kvůli 
výsledkům z předchozích 
let snížil na 16,8 milionu 
korun, tedy pouhých osmi 
procent základního kapitálu 
210 milionů korun. Předsta-
venstvo proto podle výroční 
zprávy za rok 2014 navrhlo 
akcionářům pokles této 
hodnoty omezit započítá-
ním případných budoucích 
zisků, snížením základního 
kapitálu o 184 milionů na 
sedmnáct milionů nebo 
zvýšením vlastního kapitálu 
formou kapitalizace pohle-
dávek majoritního vlastníka. 
O tom zatím valná hromada 
nerozhodla.

Vinařství se od svého 
založení zaměřuje na výrobu 
přívlastkových vín výlučně 
z Mikulovska. Za šestnáct let 
existence získalo několik vý-
znamných ocenění – napří-
klad předloni dostalo ledové 
víno Tanzbergu hlavní cenu 
v soutěži Král vín. Před šesti 
lety pak jejich sekt uspěl ve 
stejné soutěži v kategorii 
šumivých vín.
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n Šéf kandidatury je terčem kritiky pro ra-
zantní navýšení rozpočtu a autoritářské 
chování.

olympijská kandidatura 
říma se prodražuje

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

Olympijská iniciativa je totiž 
značně kritizována. Mezi 
největší kritiky patří malá 
levicová Radikální strana, 
která již založila interne-
tovou petici. Jejím cílem je, 
aby o kandidatuře města 
rozhodlo referendum.

Kromě šéfa kandidatury 
patří mezi kritiky referenda 
i prezident italského olym-
pijského výboru Giovanni 
Malago. Ten prohlásil, že 
neexistuje povinnost pro 
uspořádání referenda, 
jako tomu bylo v Německu. 
Malago tak poukázal na 
fakt, že Hamburk se vzdal 
kandidatury na olympijské 
hry poté, co kandidaturu 
v referendu odmítli obyva-
telé. Hlavním důvodem byla 
především obava obyvatel 
z terorismu a také současné 
velké korupční skandály ve 
sportovních organizacích 
– fotbalové federaci FIFA 
a atletické IAAF.

Kandidaturu nakonec 
stáhl také Boston. Ten pro 
změnu z finančních důvo-
dů. Starosta města odmítl 
podepsat potřebné finanční 
záruky. Olympiádu ve městě 
by povolil jen tehdy, pokud 
by veškeré financování ob-
staraly soukromé zdroje.

Podobné problémy jako 
Řím řeší i Budapešť. Také 
v Maďarsku vznikla petice, 
která požaduje ve věci kan-
didatury uspořádat referen-
dum.

Prostě  
ji chcete. Luca 

di Montezemolo 
není ze svých 

předchozích půso-
bišť zvyklý na od-
por. Obyvatelům 
vzkázal, že jejich 

názor na pořádání 
olympiády Římem 

není potřeba.
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Pořadatel olympijských her 
v roce 2024 se bude volit 
už příští rok v září, proto 
jsou přípravy kandidatur 
v plném proudu. Šéf římské 
kandidatury, jímž je někdejší 
předseda představenstva 
Ferrari a Fiatu Luca di 

Montezemolo, oznámil, že 
navýší rozpočet na přípravu 
kandidatury hned o 150 pro-
cent. Původně měla římská 
olympijská kandidatura stát 
11 milionů dolarů, nový plán 
počítá s útratou téměř  
27 milionů dolarů.

Luca di Montezemolo 
uvedl, že pět a půl milionů 
dolarů získá ze soukromých 
zdrojů, zbytek bude financo-
ván ze zdrojů veřejných, jako 
je vláda či olympijský výbor.

I přes značné navýšení 
rozpočtu je však římská 
kandidatura stále levnější 
než kandidatury soupeřících 
měst. Los Angeles plánuje 
utratit 35 milionů dolarů, 
Paříž dokonce 65 milionů. 

Více než Řím podle oficiál-
ních údajů utratí i Budapešť, 
která koncem roku taktéž 
oznámila navýšení rozpočtu, 
a to ze 35 milionů na  
52 milionů dolarů.

Šéf římské kandidatu-
ry rovněž rozčeřil vody 
prohlášením, že nepovažuje 
za nutné uspořádat refe-
rendum, které by ukázalo, 
zda obyvatelé Říma či Itálie 
s pořádáním her souhlasí. 

n Mužský tenisový 
okruh za posledních 
deset let téměř ztroj-
násobil výnosy.

Dnes začíná první tenisový 
grandslamový turnaj sezony 
Australian Open. A stejně 
jako v předchozích sezo-
nách se i letos hráči i hráčky 
utkají o vyšší prémie než loni. 
Vzestup tenisu se projevuje 
na návštěvnosti, sledovanos-
ti i zájmu sponzorů. Vyšší 
výdělky pak s sebou nesou 
i vyšší odměny pro hráče.

Tenis sice vydělává 
globálně, ale nejvýnosnější 

rozdíl ve výdělcích atP a Wta roste 

značkou je stále mužský tenis 
sdružený v organizaci ATP.
Podle posledních známých 
výsledků, které srovnávají 

příjmy za rok 2014, vydělal 
okruh ATP 110 milionů 
dolarů, o 54 procent více než 
ženská organizace WTA. 

Nadal, která svádí úchvat-
né tenisové bitvy a jejich 
rivalita láká diváky, a tedy 
i sponzory.

zlatá éra. Novak Djoković, Rafael Nadal a Roger Federer patří 
podle odborníků do první desítky nejlepších tenistů historie.
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Výdělky organizací  
WTA a ATP  
(v milionech dolarů)

rok WTA ATP

2004 36,4 37,5

2008 58,7 62,3

2010 53,2 65,3

2012 61,4 91,7

2014 69,7 107,1

Pramen asociace

Přitom ještě před deseti 
lety vydělávaly obě organi-
zace přibližně stejně. Podle 
oficiálních zpráv ATP i WTA 
byl výnos mužské organiza-
ce v roce 2005 37,5 milionu 
dolarů, WTA vydělala jen 
o milion méně. V roce 2010 
ztrácela WTA „jen“ 12 milio-
nů dolarů, za dalších pět let 
je už rozdíl téměř 40milio-
nový.

Okruh ATP zažívá ekono-
mický vzestup každý rok. Za 
deset let se výnosy okruhu 
téměř ztrojnásobily. Podle 
odborníků za to může přede-
vším trojice Novak Djoko-
vić, Roger Federer a Rafael 
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n Dlouhodobý pokles 
ceny kovu s bohatým 
využitím v průmyslu 
nevěští světové eko-
nomice nic dobrého.

Zdeněk Pečený

Palladium zažívá nejhorší 
start roku v historii. Minulý 
týden se cena potopila na 
pětileté minimum. Dra-
hý kov, který se používá 
především pro výrobu 
katalyzátorů v automobilo-
vém průmyslu, od loňského 
března zlevnil již o 40 pro- 

Cena palladia je 
nejnižší za pět let Od loňského 

března palladium 
ztratilo

40
procent 

své hodnoty.  

Vedle katalyzátorů v motorech 
aut se drahý kov nejvíce 
uplatňuje v chemickém 
průmyslu a v elektronice. 
Vyrábějí se z něj například 
elektrody do kondenzátorů. 
Elektrotechnický průmysl 
každoročně spotřebuje 
desítky tun palladia. V menším 
objemu nachází palladium 
uplatnění v medicíně, ve 
šperkařství, případně jako 
investiční kov.   

využití  
palladia

Čína otevřela banku AIIB 

V Pekingu oficiálně zahájila provoz Asijská banka pro in-
vestice do infrastruktury, kterou Spojené státy považují za 
konkurenci pro Světovou banku. Slavnostního ceremoniá-
lu, který vedl čínský prezident Si Ťin-pching, se zúčastnili 
zástupci 57 členských zemí banky.  více e15.cz

Petrobras se zbaví majetku 

Brazilská ropná firma Petrobras chce do konce letošního 
roku prodat majetek za 15 miliard dolarů, aby v době lev-
né ropy měla na splácení dluhu a nemusela dále omezovat 
investice. Většinu v Petrobrasu vlastní stát. více e15.cz

Čína má zájem o americkou ropu 

Zrušení mnohaletého zákazu vývozu americké ropy 
využila Čína. Státní rafinerie Sinopec si v USA objednala 
prvních 600 tisíc barelů. Tento objem uspokojí celkovou 
čínskou poptávku na dvě hodiny, obchod ale předzname-
nává stabilní proud ropy z USA do Číny. /vaj, čtk/ více e15.cz

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,001

Čína 1 3,760

Dánsko 1 3,620

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,525

Japonsko 100 21,145

Kanada 1 17,051

Maďarsko 100 8,594

Norsko 1 2,812

Polsko 1 6,124

Rusko 100 31,877

Švédsko 1 2,889

Švýcarsko 1 24,678

Turecko 1 8,142

USA 1 24,756

Velká Británie 1 35,477

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 1. 2015 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,30 -4,35

ČEZ 392,70 -2,31

Erste Bank 670,70 -4,32

Fortuna 79,60 -1,85

Kofola 487,00 2,12

KB 4862,00 -0,61

NWR 0,08 0,00

O2 CR 250,00 1,05

Pegas 722,20 -0,66

Philip Mor. ČR 11 850,00 0,42

PLG 207,00 0,00

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 159,90 1,52

VIG 617,00 -3,02

Celkový objem (v tisících korun) 704 048,78

Akcie na pražské burze 15. 1. 2016 

„Zvýšená nejistota okolo 
čínské ekonomiky ovlivni-
la cenu palladia nejvíce,“ 
napsali analytici banky Stan-
dard Chartered ve své 
zprávě. V souvis-
losti s palladiem, 
a sesterskou 
platinou, jde 
konkrétně 
o snížený 
zájem Číňanů 
o nová auta. 
Minulý týden 
data ukázala, 
že růst prodeje 
vozů v Číně rychle 
zpomaluje. Loni dosáhl 
jen o 4,9 procenta, nejméně 
od krize.

cent. Před víkendem se 
troyská unce prodávala za 
491 dolarů. 

Pokud poptávka po 
palladiu, které má na rozdíl 
od zlata značné průmyslové 
uplatnění, platí za jakýsi 
lakmusový papírek, vyhlídky 
světové ekonomiky nejsou 

příliš valné. Palladium 
se – mimo katalyzátorů – 
uplatňuje také při výrobě 
palivových článku užívaných 
v elektromobilech či v elek-
tronice. Klesající poptávka 
po něm signalizuje, že výrob-
ci v těchto oborech očekávají 
hubenější časy.

Podle analytiků Citigroup 
by další zvyšování úroko-
vých sazeb ve Spojených 
státech mohlo poškodit 

tamní prodeje aut, 
protože Američané 

si vozidla poři-
zují nejčastěji 

na leasing. 
„Palladium 
má teď velké 
potíže,“ cito-
vala agentura 

Bloomberg 
Phila Strei-

bleho, tržního 
stratéga společnos-

ti RJO Futures. Pětinu 
veškeré roční světové pro-
dukce palladia spotřebuje 
Čína. Pokud tamní ekonomi-
ku čekají horší časy, je podle 
analytiků pravděpodobné, že 
se cena palladia, která jen od 
začátku roku spadla  
o 16 procent, podívá ještě 
níže. Na vrcholu finanční 
krize před sedmi lety spadla 
i pod 200 dolarů za troyskou 
unci. Cena platiny, která se 
také využívá při výrobě ka-
talyzátorů, klesá rovněž. Kov 
je nejlevnější za posledních 
více než sedm let. 

Největší producentské 
země již prožívají těžké časy 
bez ohledu na aktuální pro-
pady palladia. Nejvíce palla-
dia se těží na Sibiři, zhruba 
44 procent světové produkce. 
Dvě pětiny dodává Jihoafric-
ká republika. Spojené státy 
a Kanada se dělí  
o 11 procent.

Cenný odpad. Elektro-
nický odpad obsahuje vícero 
drahých kovů. Vedle palladia 
i platinu, stříbro či zlato. Fo
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n Představitelé auto-
mobilového průmyslu 
očekávají, že prodeje 
osobních aut v Evropě 
třetí rok v řadě poros-
tou. Tempo růstu však 
ochabne. 

Jaroslav Matějka

„Rok 2016 bude dobrý, ale ne 
tak jako rok minulý,“ řekl na 
autosalonu v Detroitu Dieter 
Zetsche, šéf německého 
Daimleru. Skupina zazname-
nala v Evropě sedmnáctipro-
centní růst, zabodovaly obě 
její značky Mercedes-Benz 
(nárůst o 12,6 procenta) 
a Smart (71,2 procenta).

Nejvyšší představitel 
automobilky Volvo Hakan 
Samuelsson na americké 
přehlídce řekl, že Evropa 
se konečně vzpamatovala 
z krize eura a řecké krize. 
Pomohlo jí zotavení jihoev-

prodeje aut v eU ochladnou
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Carrefour

Meziroční růst tržeb 
francouzského maloobchodního 
gigantu ve čtvrtém čtvrtletí 
2015 zpomalil na 2,4 procenta 
z úrovně 4,2 procenta 
v předchozím čtvrtletí. 
V posledních třech měsících 
loňského roku firma utržila  
22,43 miliardy eur. 

CitiGroup

Americká banka v loňském 
čtvrtém čtvrtletí zvýšila čistý  
zisk na 3,3 miliardy dolarů  
z 344 milionů dolarů před rokem. 
Banka výrazně snížila náklady na 
právní spory. Očištěné příjmy se 
zvýšily o 4,2 procenta na  
18,6 miliardy dolarů.

Gazprom

Ruská státní firma se ve třetím 
čtvrtletí 2015 propadla do 
čisté ztráty dvě miliardy rublů 
(650 milionů korun) ze zisku 
106 miliard rublů o rok dříve. 
Příčinou byl pokles kurzu rublu, 
který však pomohl růstu tržeb na 
1,29 bilionu rublů. /tre, čtk/

Výsledky

Z parketu

Jak na ropu: 
short nyní, 
long později
Ropa poprvé od roku 2003 
nahlédla pod 30 dolarů za 
barel. Producenti, respektive 
státy ekonomicky závislé na 
příjmu z prodeje černého zlata 
s každým poklesem přepočí-
távají dopady na státní kasu. 
Některé z nich již jsou nucené 
snižovat výdaje tak, aby byly 
schopné ufinancovat nejen ve-
řejnou správu v následujících 
měsících. Státy s velkými fi-
nančními rezervami predikují 
svou životnost při současných 
cenách na období čtyř až pěti 
let. Státy, které mají rezervy 
slabší, „vydrží“ zhruba dva 
roky. Pozitivní korelace mezi 
cenou ropy a akciovými trhy 
a negativní v případě dolaru 
bude společně se stagnující 
poptávkou i nadále srážet 
ceny ropy. K těmto negativním 
faktorům můžeme doplnit 

návrat Íránu na trh po třiceti 
letech. OPEC, který má ve své 
moci společně s USA korekci 
ceny ropy manipulací s tě-
žebními kvótami, překvapivě 
nereaguje, čímž situaci vyhro-
cuje. Spekulanti, kteří věřili 
analytikům predikujícím po-
hyb do pásma 20 až 30 dolarů 
za barel v době, kdy stál barel 
100 dolarů, a zainvestovali na 
pokles, nyní pravděpodobně 
listují v katalogu luxusních 
vozů nebo nemovitostí. Máme 
tu také evropské firmy s ná-
klady vázanými na cenu ropy, 
ani ony si nejspíše nestěžují 
a staví na současných cenách 
ropy vzdušné zámky minimál-
ně ve svém účetnictví. Je tedy 
záhodno naskočit do rozjetého 
vlaku? Věříme-li, že cílovou 
stanicí bude 20 dolarů za ba-
rel, je ještě čas přiskočit a spe-
kulovat na pokles. Rizikovost 
takového nástroje bychom 
měli přizpůsobit zkušenostem 
a objemu kapitálu, který jsme 
ochotni riskovat. S vysokým ri-
zikem může i „dojezd“ z 30 na 
20 dolarů za barel přinést vel-
ký výnos. Možností je i počkat 
na konečné a nastoupit na 
druhou stranu, tedy spekulo-
vat na růst.  více e15.cz 
 
Autor je vedoucím Patria Forexu

Jan Kovalovský

A151011943� inzerce

ropských trhů. „Chuť utrácet 
je zpět. Zpět jsou i Španělsko 
a Portugalsko.“ 

V obou zemích loni prudce 
vzrostl počet registrací vozů. 
Ve Španělsku o 20,9 procen-
ta, u sousedů o 25 procent. 
Dařilo se i italskému trhu, 
ten si polepšil o 16 procent. 

Šéf evropského zastoupení 
Fordu Jim Farley letos očeká-
vá „pokračování pozvolného 
růstu“. Jižní země budou 
kompenzovat snížené tempo 
v jiných regionech. „Po dlou-
hé době vidíme solidní růst 
v jižní Evropě,“ řekl. Právě 
oživení jihu bude podle 

společnosti IHS Automotive 
hlavním činitelem letošního 
růstu evropského trhu o více 
než tři procenta na 14,46 mi-
lionu aut. Ještě optimističtěj-
ší jsou analytici PwC a LMC 
Automotive, kteří předvídají 
prodej 14,6 milionu aut. 

V Německu loni vzrostly 
registrace o 5,6 procenta na  
3,21 milionu aut. Za zmín-
ku ale stojí Volkswagen. 
Jeho značkám sice prodeje 
vzkvétaly, ale všechny kromě 
Porsche ztrácely tržní podíl. 
Škoda se loni poprvé dostala 
do evropské top 10. Zazna-
menala 617 tisíc registrací, 
o 6,1 procenta více než 
předloni. 

Registrace nových osob-
ních aut na trzích EU a EFTA  
loni vzrostly o 9,2 procenta 
na 14,2 milionu podle ACEA. 
Největší růst za šest let tak 
prodeje vrátil na předkrizo-
vou úroveň. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Prodeje na trzích EU a EFTA podle značek (2015)

registrace tržní podíl v %

1. Volkswagen 1 727 094 12,2

2. Ford 1 020 875 7,2

3. Renault 975 450 6,9

4. Opel 942 128 6,6

5. Peugeot 856 091 6

6. Audi 767 173 5,4

7. BMW 748 176 5,3

8. Mercedes-Benz 737 278 5,2

9. Fiat 656 669 4,6

10. Škoda 617 636 4,3

Pramen acea
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n Odpůrci opatření 
tvrdí, že uprchlíci 
potřebují vedle pra-
covního povolení 
i občanství. 

Karolína Flaszová

Turecko schválilo opatře-
ní, díky němuž bude moci 
v zemi pracovat na dva a půl 
milionu Syřanů a Iráčanů, 
kteří tam hledají útočiště. 
Ankara věří, že krok výrazně 
zlepší životní podmínky bě-
ženců a zmírní jejich touhu 
po cestě do Evropy. Podle 
některých názorů to ale k za-
stavení masivního přesunu 
uprchlíků stačit nebude. 

Uplatnění budou moci zís-
kat běženci, kteří jsou v zemi 
registrovaní alespoň půl 
roku. Jejich počet však nesmí 
přesáhnout deset procent 
síly na pracovišti. Kvóty se 
nevztahují na sezonní za-
městnance především v ze-
mědělském sektoru. „Toto je 
skvělá zpráva pro Turecko 
i Syřany, kteří v Turecku 
žijí. Poskytuje zranitelným 
osobám právní způsob k fi-
nanční podpoře rodin, což je 
pro většinu z nás priorita,“ 
uvedla Mezinárodní organi-
zace pro migraci. 

Postavení uprchlíků v zemi 
bylo dlouho kritizováno. Podle 
odhadů jich v Turecku pracuje 
ilegálně za nízké mzdy více 
než čtvrt milionu. Rozšíře-

ná je i dětská práce. Vláda 
se zdráhala nabídnout jim 
legální uplatnění s ohledem 
na stoupající nezaměstnanost, 
která přesahuje deset procent. 
Zlom přinesla až listopadová 
dohoda s Evropskou unií, 
v rámci níž má Ankara na 
zlepšení podmínek běženců 
získat pomoc tři miliardy eur. 

Osmadvacítka se ale zatím 
neshodla, jak ji financovat. 
Itálie blokuje plán, který 
předpokládá, že dvě třetiny 
prostředků dají členské 
země. Podle Říma by se 
peníze měly najít v unijním 
rozpočtu. Chce také přesně 
vědět, na co budou použity. 

Skeptici varují, že pra-
covní povolení nebudou pro 
Syřany dostatečnou motiva-

cí k setrvání v Turecku. Pod-
le nich potřebují větší jistotu 
v podobě občanství. „Je mi 32 
a pomýšlím na ženění a za-
ložení rodiny. Pokud nemáte 
pas a občanství, nemáte 
život,“ řekl webu Middle East 
Eye vysokoškolák Mustasem, 
jenž navzdory nové vyhlídce 
plánuje riskantní cestu do 
Řecka. 

OSN se navíc obává, že 
v Turecku stoupnou proti-
přistěhovalecké nálady kvůli 
nedávnému útoku v Istanbu-
lu. Sebevražedný atentátník 
původem ze Saúdské Arábie 
byl registrován jako syrský 
žadatel o azyl, což umoc-
nilo všeobecné obavy ze 
zneužívání uprchlické trasy 
teroristy. 

Turci otvírají běžencům 
svůj pracovní trh

V prvních dvou lednových 
týdnech se do Evropy dostalo 
přes moře zhruba 24 tisíc 
uprchlíků. Představitelé 
osmadvacítky v uplynulých 
dnech vyjádřili znepokojení 
nad tím, jak Turecko plní slib 
přispět ke zmírnění jejich 
přesunu. „Ke spokojenosti 
máme daleko,“ uvedl 
místopředseda Evropské 
komise Frans Timmermans. 
Podle Atén Ankara neučinila 
nic, aby zastavila pašeráky 
lidí. Turecko tvrdí, že se snaží, 
ale úkol je příliš obtížný. 
„Naše pobřeží je velmi 
dlouhé a četníci na kontrolu 
moře nestačí,“ řekla Reuters 
představitelka místní charity. 
Podle ní se v oblasti kromě 
převaděčství stala významným 
byznysem výroba lodí 
a záchranných vest. Nedávno 
však byla v jedné dílně 
zabavena více než tisícovka 
falešných vest, fungujících 
spíše jako zátěž. 

ankara zatím 
pašeráky nezvládá

n Zprávu dne v sobo-
tu oznámili ve Vídni 
šéfka diplomacie Ev-
ropské unie Federika 
Mogheriniová a ame-
rický ministr zahra-
ničí John Kerry: USA 
a Evropská unie ruší 
sankce vůči Íránu. 

Významný den pro mezi-
národní společenství začal 
oznámením šéfa Mezinárod-
ní agentury pro atomovou 
energii (MAAE) Jukija Ama-
na, že Teherán splnil veškeré 
požadavky loňské dohody 
s velmocemi ohledně svého 
jaderného programu. Tento 
verdikt umožnil  zrušení 
sankcí, jež na Írán uvalily 
USA a EU. 

„Blízký východ i svět jsou 
nyní bezpečnějším mís-
tem,“ uvedl britský ministr 
zahraničí Philip Hammond. 
Dohoda podle něj dostatečně 
oslabila íránské jaderné am-
bice. Také podle generálního 
tajemníka OSN Pan Ki-muna 
je naplnění závazků jaderné 
dohody důležitým milníkem. 

USa i EU ruší sankce vůči íránu

Sobotní oznámení USA a EU 
naopak kritizuje Izrael. Írán 
podle Izraelců nepřestane 
usilovat o vývoj jaderné 
zbraně. 

Vedle nesporného bez-
pečnostního a obrovského 
ekonomického přínosu 
má uvolnění vztahů i svůj 
humanitární rozměr. Nej-
méně tři Američané byli 

hned v sobotu propuštěni 
z íránských věznic a včera 
opustili zemi na palubě 
švýcarského letadla. Mezi 
nimi byl i zpravodaj The Wa-
shington Post v Íránu Jason 
Rezaian. „Ulevilo se nám, že 
noční můra Jasona a jeho 
rodiny, která trvala 545 dnů, 
skončila,“ uvedlo vedení listu 
v prohlášení. /čtk/ Více E15.cz

zlaTá STránka pErSké hiSToriE. Jaderná dohoda, kterou Teherán uzavřel se šesti světovými mocnostmi, je zlatou stránkou 
íránské historie a klíčovým bodem ekonomického obratu země, prohlásil v íránském parlamentu prezident Hasan Rúhání.

Fo
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Český ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek včera v Teheránu 
podepsal dohodu o ekonomické spolupráci s íránským ministrem 
financí a ekonomiky Alim Tajebníjou. Během své čtyřdenní návštěvy se 
také chystá v íránské metropoli otevřít kancelář agentury CzechTrade. 
S Mládkem v sobotu odletěla i šedesátičlenná podnikatelská mise 
a například brněnský Zetor už stačil uzavřít s tamní společností 
Tondak Tiz dodávku 250 traktorů za pět milionů eur.

Ministr Mládek 
už je v Teheránu
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n Agentura Stan-
dard & Poor’s v pátek 
snížila hodnocení 
úvěrové spolehlivosti 
Polska o jeden stupeň 
na BBB+ z dosavadní 
známky A–. Polská 
vláda to považuje za 
omyl.

Páteční zhoršení úvěrového 
ratingu Polska agenturou 
Standard & Poor’s (S&P) 
nepovede k odchodu inves-
torů ze země. Prohlásili to 
v sobotu představitelé nové 
polské vlády, podle kterých 
by pokles kurzu domácí 
měny měl být pouze krátko-
dobý. Polský zlotý se v pátek 
v reakci na rozhodnutí S&P 
propadl na čtyřleté mini-
mum vůči euru.

„Investoři z Polska nebu-
dou utíkat,“ prohlásil mís-
topředseda vlády a ministr 
rozvoje Mateusz Morawiecki. 
Ministr financí Pawel Sza-
lamacha označil zhoršení 

ratingu za chybu. „S&P se 
mýlí a své rozhodnutí opraví. 
Přesvědčíme je výsledky 
letošního rozpočtu,“ řekl 
agentuře Bloomberg.

Szalamacha rovněž 
předpověděl, že polský 
zlotý se v nejbližších dnech 
zotaví, a vyloučil potřebu 
intervencí na jeho podporu. 
„Očekávám, že kurz zlotého 
se během pondělí a úterý 
stabilizuje a vrátí se na 
úroveň z posledních dnů,“ 
uvedl. Pozornost se podle něj 
obrátí zpět k údajům o vývoji 
polské ekonomiky, které jsou 
příznivé.

Polsko je jedinou ekono-
mikou Evropské unie, která 
v posledních dvou desetile-
tích nepřetržitě rostla a růst 
si zachovala i za poslední 
světové finanční krize 
a ekonomické recese let 2008 
až 2009. V loňském třetím 
čtvrtletí zrychlila polská 
ekonomika meziroční tempo 
růstu na 3,5 procenta z tem-
pa 3,3 procenta ve druhém 
kvartálu. /čtk/

zhoršený rating 
polskou vládu 
z klidu nevyvádí 
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Projekt Evropa: 
Schlussssss... 
Silvestrovská noc v Kolíně nad Rýnem 
je pro budoucnost Evropské 
unie horší zprávou než řecké dluhy 
a pařížský teror dohromady
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Na Tchaj-wanu ovládla opozice dvoje volby

Prezidentské volby na Tchaj-wanu vyhrála opoziční vůdky-
ně Cchaj Jing-wen, když získala 56,1 procenta hlasů, zatímco 
šéf dosud vládního Kuomintangu Erik Čchu skončil s 31 pro- 
centy druhý. Vyplývá to ze stránek tchajwanské volební 
komise. Volební účast byla 66,5 procenta hlasů. Na ostrově 
se současně konaly parlamentní volby, po kterých strana 
nastávající prezidentky ovládne i zákonodárný sbor.

Při útoku na hotel v Burkině Faso zemřelo 29 lidí

Burkinafaské jednotky ukončily v sobotu ráno zásah v hote-
lu a kavárně v metropoli Ouagadougou, na které v pátek poz-
dě večer zaútočili teroristé. Osvobozeno bylo nejméně 150 
rukojmích, o život přišlo 29 osob osmnácti národností, mezi 
nimi je podle dosavadních informací šest Kanaďanů, dva 
Francouzi, dva Švýcaři, jeden Nizozemec, jeden Portugalec 
a dvě Ukrajinky. K útoku se přihlásili radikálové z al-Káidy.

Zemřel legendární sportovní komentátor Karol Polák

V Bratislavě včera ráno zemřel po těžké nemoci populární 
slovenský komentátor a dlouholetý člen sportovní redakce 
Československé televize Karol Polák, bylo mu 81 let. Svým 
hlasem mimo jiné provázel dvanáctkrát olympijské hry 
nebo devět mistrovství světa ve fotbale. /čtk/

Krátce



Ženám je třeba 
umožnit měkčí 
vstup do politiky
n Měl by existovat nástroj, který 
ženám při vstupu do politiky umožní 
alespoň legitimní soutěž, říká 
místopředsedkyně Senátu Miluše 
Horská. „Argument českých žen proti 
kvótám bývá pochybnost – když já 
tam budu dosazená, budou mě mít 
za protekční, za hloupou. Což vůbec 
není pravda, přece každý člověk, když 
neobstojí, může být vyměněn, nebude 
tam sedět na věčné časy,“ vysvětluje.

Tereza Zavadilová

 Jste jednou z ústavně 
nejvýše postavených žen. 
Ženy ve vysoké politické 
funkci jsou v Česku na roz-
díl od západních zemí stále 
dost výjimka…
Je důležité, aby ženy ve 
vysoké politice byly. I mno-
ho průzkumů dokazuje, že 
v politice, v ekonomice, na 
manažerských postech i jinde 
ženský element chybí. Jestli 
to jsou zbytky totality, těžko 
říci. Ženy jsou osobnostně 
jiné, nejsou tak dravé, nemají 
v sobě tolik rivality. Když 
vezmeme v úvahu celkové 
složení populace – žen je 
dokonce trochu více než 
mužů – je přece logické, aby 
jich i na významných místech 
bylo více.

 Proč to nejde v politice?
V politice je to ještě zřetel-
nější než v byznysu, politika 
prostě není často férová, není 
vždy transparentní, což je 
často vidět i při prosazování 
zákonů, které by k transpa-
rentnosti měly vést. Když se 
sestavují kandidátky do voleb, 

tak ženy, které byly v politic-
kých seskupeních celou dobu 
aktivní, končívají na hůře 
volitelných místech. Bylo by 
tedy dobře, aby se například 
pro sestavování kandidátek 
nastavila jasná pravidla tak, 
aby se ženy dostaly na lepší 
místa na kandidátkách, aniž 
by musely hrát nefér hry.  Ale 
situace se výrazně mění, ženy 
se mnohde stávají živitelkami 
rodin. Pozorujeme měnící se 
mužské a ženské role v ro-
dině, hledání nových pozic. 
I pro muže to musí být často 
těžké.

 Jak by se tedy měla 
nastavit pravidla, aby byla 
politika i pro ženy průchod-
nější?
Bavím se o tom i s předsta-
viteli zemí, které jsou dále, 
a všichni odpovídají tak 
nějak podobně – že si to ženy 
musely „vybojovat“. A to 
například kvótami jakožto 
krátkodobým podpůrným 
opatřením. Sama se však 
v této věci snažím být velmi 
aktivní, proto letos zakládám 
Volební akademii žen, která 
má napomoci přivést do poli-
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tiky více žen. Argument čes-
kých žen proti kvótám bývá 
pochybnost – když já tam 
budu dosazená, budou mě 
mít za protekční, za hloupou. 
Což vůbec není pravda, přece 
každý člověk, když neobstojí, 
může být vyměněn, nebude 
tam sedět na věčné časy. 
Když žena pozici nezvládne, 
obsadí ji někdo jiný. Ale mělo 
by být něco, co ženám umož-
ní alespoň legitimní soutěž, 
a nejvhodnějším nástrojem 
jsou kvóty na kandidátkách. 
Dosud je to tak, že muži se 
tomu posmívají a ženy, které 
se bojí zesměšnění, řeknou – 
já o to přece nestojím. 

 Častým protiargumen-
tem je, že úspěšné ženy 
se dokážou prosadit i bez 
kvót..
Já jsem příklad ženy, která se 
bez podpory politické strany 
dostala na nejvyšší ústavní 
post. Vím, co je za tím práce. 
Neměla jsem se s kým do-
mlouvat, neměla jsem žádné 
kolegy, byla jsem za sebe. 
A i přesto, nebo právě proto, 
si myslím, že je třeba ženám 
udělat nějaký měkčí vstup. 
Otevřít jim více dveře, aby 
měly možnost ukázat, zda 
obstojí či nikoliv. 

 Co říkáte tomu, že po 
26 letech svobody je žen ve 
veřejném životě vidět vlast-
ně méně než tomu bylo na 
začátku devadesátých let? 
Možná je to důsledek toho, 
o čem si povídáme. Ženy 
nemají takovou potřebu mezi 
sebou soutěžit, mají přiroze-
nou touhu tmelit se a snažit, 
aby se dílo podařilo. Ženy 
političky jsou veřejně hodno-
ceny nejen za svoji práci, ale 
také za svůj vzhled. Mediální 
tlak je v tomto ohledu znač-
ný. Například v prezidentské 
volbě jsem podporovala Zu-
zanu Roithovou. Vyjednávala 
jsem jí podporu u známých, 
oceňovali ji, líbila se jim. 
Když došlo na to, aby jí dali 
hlas, odmítli. Říkali, ty hlasy 

 V Česku vyrábíme 
nejvíce invalidů 
v celé Evropské 
unii. My člověka 
po autonehodě 
sice vyléčíme, ale 
nepomůžeme mu 
najít novou práci.



I do těch krajských. Nejme-
novaný krajský lídr v mém 
kraji - který tedy nic nemůže 
ovlivnit ze své pozice, protože 
je radní a kandiduje v kraji – 
už pověsil plakáty „Uprchlíky 
tady nechceme“. Co na to říci. 
To, že jsme nebyli připraveni 
na to, že se to takto vyvrbí. To 
nečekal asi nikdo. Ale ta de-
bata je velmi smutná. Přitom 
byly i pokusy, že se novináři 
převlékli za uprchlíky, kteří 
prosili na malých městech 
a vesnicích o pomoc. Lidé jim 
pomoc neodmítli, protože 
jsme tak prostě vychovaní. 
Mrzí mě, že téma uprchlíků 
bude polarizovat společnost, 
obávám se, že budou vítězit 
silná a jednoduchá řešení. Ale 
otázka uprchlíků nemá žádné 
dobré rychlé řešení. Debata 
o tomto tématu je prodchnuta 
více emocemi, než rozumem. 

 Existuje cesta, jak to 
zlepšit?
Jistě je, ale je to i role médií. 
Pomáhají věcné debatě? 
Nebo spíše šíří strach? 
Strach tu je, lidé nevědí, co 
čekat, mají pocit, že státy se-
lhávají. Kdo chce jednoduše 
zvítězit ve volbách, brnkne 
na strunu strachu. A od 
strachu je blízko k diktatu-
ře. Říkám, že jsme křehká 
demokracie, že bychom si 
ji měli hájit. Nedávno jsem 
v Pardubicích pořádala pro 
studenty debatu o pro-
tikomunistickém odboji 
a překvapilo mě, že mladí 
lidé berou demokracii velmi 

automaticky. Snažím se brát 
mladé lidi na debaty s pa-
mětníky, na pietní akce, ale 
to je, jak říkám, ta složitější 
cesta. Společnost se radika-
lizuje, ruku v ruce s neod-
povědnými politiky a médii. 
Upřímně se obávám, jak 
volby dopadnou, podle čeho 
lidé budou volit. Rychle jsme 
si zvykli na určitý blahobyt, 
lidé se tu nemají špatně, 
ani ti chudí. Přitom jsme se 
o to tolik nezasloužili, vezli 
jsme se na vlně světového 
blahobytu. Někdo moudrý 
řekl, že by slušní lidé neměli 
mlčet. Jenže zlo je vždycky 
více slyšet než slušnost. hendikepované lidi zaměst-

návaly. Jsou samozřejmě vý-
jimky. Je to ale problém i pro 
neziskovky. Třeba podmínky 
dotací pro sociální podniky 
jsou tak tvrdě nastaveny, 
že ani neziskovky do toho 
nejdou. Je toho více, napří-
klad nezaměstnatelní jsou 
lidé, kteří se vracejí z výkonu 
trestu. Také sociální bydle-
ní je problém. Vnímám to 
tak, že když společnost tuto 
problematiku ignoruje, brzdí 
ji to. Člověk se jako postižený 
buď narodí, nebo jej úraz 
v životě potká: společnost by 
ho však měla podpořit, aby si 
mohl najít práci, vždyť on jí 
to potom vrátí.

 Jak hodnotíte z hlediska 
své agendy spolupráci s tou-
to vládou?
Mnoho věcí se daří, vidíme to 
na výsledcích průzkumů ob-
liby této vlády. Jsem ráda, že 

přece propadnou, musíme to 
dát nějakému chlapovi. 

 Myslíte, že se společen-
ská atmosféra směrem 
k ženám v poslední době 
zhoršila?
Ženy se obecně velmi pod-
ceňují. Často se setkávám 
s úspěšnými ženami, dostává 
se jim řady poklon, ví se, že 
firmám, které dají ženám 
šanci, se daří lépe. Těch pří-
padů je ale pořád dost málo. 
Muži se někdy proti ženám 
spiknou, je běžné, že důležité 
dohody se ve firmách odehrá-
vají až poté, co ženy odejdou 
za svými dalšími povinnostmi 
domů. Dokud se celospole-
čensky nezaujme postoj, že 
je třeba dát ženám šanci, že 
se budou například neustále 
zesměšňovat kvóty, debata 
nebude fér. Ještě upozorňuji, 
že země, které podpůrná 
opatření pro ženy zavedly, je 
poté, co začaly fungovat, ruší. 
Nejsou to trvalá opatření. 

 Jste popisována jako nej-
větší zastánkyně neziskové-
ho sektoru v politice. Jakou 
přesně máte nyní agendu?
Jsem aktivní v sociální oblasti. 
Dostala jsem se do Senátu až 
po padesátce, mám za sebou 
i pracovní výsledek, konkrétně 
neziskovou školu, vydřenou 
z nenárokových dotací. Takže 
si vybírám témata, která se 
tolik nediskutují, nedají se na 
nich získat laciné body a jsou 
pracná i pro politika. Nejčas-
těji jde o mezirezortní témata. 
Vždyť proto vlastně i neziskov-
ky vznikly, aby doplňovaly stát, 
který je pomalejší a neumí tak 
pružně reagovat na potřeby 
obyvatel. Vše je ale běh na 
dlouhou trať, ministři se stří-
dají, vlády padají, věci se často 
nedokončí. Opakovaně zvedám 
téma kompenzované rehabili-
tace, tedy propojení zdravot-
ních, sociálních a dalších slu-
žeb, které mají pomoci lidem 
například po úrazu k pracovní-
mu uplatnění. Pořád ještě platí 
to, že v Česku vyrábíme v rámci 
Evropské unie nejvíce invalidů. 
Funguje to takto: člověk v pro-
duktivním věku, vzdělaný, má 
autonehodu, ochrne a nemůže 
dále vykonávat své původní 
povolání. My ho sice vyléčíme, 
ale nepomůžeme mu najít nové 
pracovní uplatnění. Pošleme 
jej na úřad práce, je neza-
městnatelný, už společnosti 
nepřinese nic, naopak. 

 Ani pobídky pro firmy 
v tom nepomáhají?
Bohužel většinou firmy volí 
náhradní plnění, než aby 
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Vystudovala 
pedagogickou 
fakultu. 
od roku 
1992 dosud 
je ředitelkou základní 
a praktické školy Svítání 
v Pardubicích. Od roku 2010 
je nezávislou senátorkou, 
zaměřuje se především 
na neziskový sektor, 
školství či zaměstnávání 
znevýhodněných osob. 
Je místropředsedkyní 
Senátu Parlamentu České 
republiky, působí jako první 
místropředsedkyně Klubu pro 
obnovu demokracie KDU-ČSL 
a nezávislých.

Miluše 
Horská (56)
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světlo světa spatřila koncepce 
sociálního bydlení, že vláda 
zvýšila příspěvky na péči. Na 
druhé straně mi vadí, že jsou 
nám do Senátu předkládány 
zákony, které často omezují 
osobní svobodu jednotlivce 
či nastavují podmínky, které 
mohou být pro občana mnoh-
dy likvidační.

 Co například?
Stane se, že Senát odhalí 
nějaké nepravosti a ministr, 
který ten zákon předkládá, 
o tom ani neví. Dám jeden 
příklad: zákon o ochraně 
spotřebitele. Dlužníci se 
často dostávají do velkých 
spirál, za malou pokutu 
může člověk přijít o maje-
tek. Byla shoda na tom, že 
se s tím něco udělá. Pak ale 
ministerstvo přišlo s novelou 
zákona o ochraně spotře-
bitele, v němž bylo firmám, 
které lidem půjčují peníze, 
umožněno, aby shromažďo-
valy informace nejen o svých 
dlužnících, ale i o jejich pod-
nikání či blízkých osobách. 
To se vztahuje i na neban-
kovní poskytovatele, kterých 
je tak padesát tisíc. V zákoně 
nebylo nic o tom, kam ty 
informace půjdou, nic o uta-
jení. To jsme policejní stát? 

 Česko prožilo poslední 
rok vyhrocenou debatou 
o uprchlících. Jaký z ní máte 
pocit?
Je mi z toho smutno. A obá-
vám se, že to bude i velké 
téma do nadcházejících voleb. 

 Strach z uprchlíků 
tu je, lidé nevědí, co 
čekat, mají pocit, 
že státy selhávají. 
Kdo chce jednoduše 
zvítězit ve volbách, 
brnkne na strunu 
strachu. A od strachu 
je blízko k diktatuře.
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Tvář dne 

 Je potřeba takzvaného krtka 
najít. Já nevím, kde ten krtek je, 
jestli u policie nebo někde jinde,

uvedl ministr vnitra Milan 
Chovanec k podezření, že od 
policie mohly unikat informace 
k obviněným v kauze Via Chem
str. 3
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Svaly a výsledky
Překvapení se na kongresu ODS mnoho nekonalo, a tak je 
za největší třeba označit odchod Jana Zahradila z postu 
prvního místopředsedy. Z křesla jej drtivým vítězstvím 
vyhodila Alexandra Udženija. Zahradil doplatil asi hlavně 
na své dlouholeté angažmá v Bruselu. Kvůli němu mu ne-
zbýval čas na to, čemu se říká „stranická práce“. A na to 
jsou straníci obecně citliví a nenapravíte to ani vydatnou 
přítomností na sociálních sítích. 
Zda je lehce excentrická pražská politička dobrou náhra-
dou, se ukáže. Kdo si pamatuje její ukřičená vystoupení 
na kongresech před šesti osmi lety, musí uznat, že na 
svém veřejném projevu zapracovala. Tyká si s Romanem 
Janouškem, ale patří spíše k „čistší“ části pražské ODS 
kolem Bohuslava Svobody. Na celostátní úrovni zatím 
stopu nezanechala. Zda jí k tomu dá příležitost pozice 
dvojky v ODS, záleží na tom, jak se kongresové leštění 
svalů promítne do volebních výsledků.

 Martin Čaban

Já jsem Meeting Man. Moje zvláštní schopnost spočívá v tom, 
že dokážu udržet lidi během powerpointových prezentací 
v bdělém stavu.

Na webu 
máte, zač 
zaplatíte
Předseda vlády přišel o sou-
kromí své korespondence, 
antiislámské hnutí Martina 
Konvičky zas o svou hlavní 
propagandistickou mašinu – 
facebookové stránky. Symetrii 
obou případů zdůraznila 
komická vystoupení dvou 
ministrů vnitra. Ten současný 
přispěchal s prohlášením, že 
internet je třeba dostat pod 
kontrolu. Jeden z minulých 
– Ivan Langer – se zas zastal 
svobody slova na Facebooku, 
když napsal patetický otevře-
ný dopis Marku Zuckerbergo-
vi. Pro jistotu česky.

Podobnost mezi oběma 
zmíněnými situacemi je však 
hlubší. Na internetu stejně 
jako všude jinde platí: dosta-
neš to, zač zaplatíš. Za svůj 
freemail zaplatil Bohuslav 
Sobotka přesně tolik, kolik 
Martin Konvička za face-
bookové stránky IvČRN: nic. 
Služby, které si pořídili, byly 
rozhodně lepší, než odpovídá 
nulové ceně. Mají ovšem svoje 
meze. Ty jsou přesně popsány 
tím, co nikdo nečte, to jest 
obchodními podmínkami. 

Seznam.cz, kde měl svůj 
mail premiér, se v nich zříká 
odpovědnosti „za nefunkč-
nost, (…), za únik informací 
o uživateli služby“ a v podsta-
tě za všechny nepříjemnosti, 
které vám mohou nastat. 
Riziko je vaše. Facebook zase 
jasně říká, že vám smaže vše, 
co vyhodnotí jako útok na jiné 
lidi na základě rasy, národnos-
ti, místa původu, náboženství 
a tak dále. Je mimochodem le-
grační, že si tenhle aspekt věci 
neuvědomí právník Langer; 
pokud jde o druhého ministra 
vnitra, nevím, zda se víc urazí, 

když ho právníkem nazveme, 
nebo nenazveme, takže to 
nechme tak.

Proč tolik hlasitého údivu, 
když se provozovatelé služeb 
zachovají tak, jak nás předem 
upozornili? Třeba když nás 
neuchrání proti hackerskému 
útoku anebo nám smažou to, 
o čem předem výslovně řekli, 

že mazat budou? Nejspíš 
proto, že se to stává málokdy. 
Internet je jednou z mála věcí 
na světě, která funguje mno-
hem lépe, než by odpovídalo 
slibům a závazkům těch, kteří 
nám jeho služby přinášejí. 

Snadno se zapomene, že je 
to vlastně skoro všechno ne-
zaručené, že nemáme žádné 
závazné sliby, žádné záruky. 
Kdyby Seznam či Google zítra 
své maily úplně vypnuly, 
nemohli bychom říct ani ň. 
Tedy říci bychom mohli cokoli 
a jistě bychom toho řekli víc 
než hodně. Ničeho bychom se 
však nedomohli.

Samo sebou to nevypnou. 
Strašlivě by si obchodně 
uškodili. Jejich formální 
závazek je však stejně velký 
jako množství peněz, které 
jim za službu platíme: tedy 
nulový. Služby a aplikace 
méně zvučných jmen ostatně 
mizí z internetu bezmála 
denně. Chcete mít co nejbez-
pečnější mail? Připlaťte si. 
Chcete mít prostor pro řeči 
jakéhokoli druhu? Zaplaťte si 
ho a umístěte pod jurisdikci, 
která to připouští. Facebook 
tu není proto, aby garantoval 
svobodu slova. Vaše svoboda 
slova je nedotknutelná, ale 
nezakládá nikomu povin-
nost poskytnout vám pro ni 
prostor. Takhle jednoduché to 
je. Internet většinou vypadá 
přívětivěji, než jaký je. Ale ne-
mějme mu za zlé, když občas 
připomene svou pravou tvář.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský

Snadno se zapomene, 
že je to vlastně 
všechno nezaručené, 
že nemáme žádné 
závazné sliby. Kdyby 
Seznam či Google 
zítra své maily 
vypnuly, nemohli 
bychom říct ani ň. 



Pronajatý průmyslový areál - Lovosice
Výběrové řízení                                      ukončení: 10. 3. 2016

 

       Martin Stibor, 777 707 316, 257 314 251
           martinstibor@naxos.cz   www.naxos.cz

 Doporučená KC:
 14.500.000,- Kč

Areál (6.944 m2) situován v těsném sousedství Lovochemie, tvořen vý-
robní halou se 4 montážními jámami a mostovým jeřábem - 3.250 kg, 
zázemím pro zaměstnance, prodejna (120 m2) a kanceláře (300 m2). 

Plynové vytápění + zásob-
níky na TUV. Kompletní IS. 
Celková zpevněná + od-
stavná plocha: 4.897 m2. 
Přístup z veřejné komu-
nikace. Čisté nájemné 
420.000 Kč/p.a. Energe-
tická náročnost areálu: G.
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První výroční filmové ceny 
letošního roku znají své ma-
jitele. Hlavní cenu Trilobit 
Beroun 2016 si ze sobotního 
ceremoniálu odvezli režisér 
a spoluscenárista filmu 
Schmitke, Štěpán Altrich-
ter, dále režisér Petr Václav 
za dokument Zpověď zapo-
menutého a bratři Kryštof 
a Matěj Hádkovi za herecké 
výkony v dramatu Kobry 
a Užovky. 

„Mezi porotci byl nejfavo-
rizovanější Zelenkův opus 
Ztraceni v Mnichově, ale je tu 
jeden paradox: jelikož byla 
na Trilobity v hraných fil-
mech dost tlačenice a jelikož 
jsme si všimli, že jako jediný 
z těch nejlepších hraných 
filmů Zelenka zpracovává 
motivy z literárního kniž-
ního díla, přesunuli jsme 
jej do neobsazené kategorie 
Ceny Josefa Škvoreckého,“ 

prozradil předseda odborné 
poroty Vladimír Just zákulisí 
udílení cen. Snímek Petra 
Zelenky se tak musel spo-
kojit právě s cenou určenou 
nejlepší literární adaptaci.

Trojice snímků, animo-
vaná Anatomie pavouka 

Vojtěcha Kisse, dokument 
Evangelium podle Brabence 
a celovečerní dokumentár-
ní film Nízká Vysoká hra 
režiséra Martina Vadase, na-
konec získala vedlejší Cenu 
poroty. Cenu dětské poroty, 
Berounského medvídka, si 
ze slavnostního večera odne-
sl snímek Malý Pán.

Cenu Vladislava Vančury, 
kterou porota udílí za ce-
loživotní přínos českému 
i světovému filmu, získal 
Vojtěch Jasný. Cenu Václava 
Havla udělovanou za přínos 
audiovizuálního díla rozvoji 
občanské společnosti získal 
publicistický pořad České 
televize Hyde Park Civiliza-
ce. Naopak anticena Zlatý 

citron putovala senátorovi 
Janu Velebovi za „legislativní 
návrhy a veřejná vystoupení 
dokazující principiální ne-
pochopení smyslu existence 
médií veřejné služby“.

Výroční filmové ceny 
Trilobit uděluje a vyhlašuje 
Český filmový a televizní 
svaz FITES. V letošním roce 
se předávaly již po devěta-
dvacáté. /sul/ 

Cenu trilobit dostali Hádkové i Schmitke

n A. T.  Jensen se vrací 
s další divoce bizar-
ní černou komedií 
o pošahaných outsi-
derech, která není tak 
rafinovaná jako jeho 
předchozí film Ada-
mova jablka. Ale stále 
v ní hraje Mads Mik-
kelsen.

Stanislav Šulc

Dán Anders Thomas Jensen 
je známý hlavně jako sce-
nárista, především filmů 
Susanny Bierové jako osca-
rového Lepšího světa nebo 
psychodramatu Druhá šance, 
které se u nás v kinech ukáže 
na konci ledna. Už teď se ale 
v kinech můžeme podívat, jak 
to vypadá, když Jensen své 
nápady i sám režíruje. 

O kuřatech a lidech je bi-
zarní černá komedie, na jejíž 
svévolný druh humoru bude 
nejlépe připraven ten, kdo vi-
děl alespoň jeden z Jenseno-

vých předchozích, více než 
deset let starých režijních 
počinů Blikající světla, Řez-
níci nebo Adamova jablka. 
V posledním jmenovaném 
titulu se neonacista ocitl 
na převýchově u psychicky 
nemocného faráře. V no-
vince se dva podivní bratři 
dozvědí, že mají na zapad-
lém ostrově s dvaačtyřiceti 
obyvateli tři ještě podivnější 
bratry, kteří mlátí každého 
návštěvníka, spí se slepicemi 
(v obou významech) a zaka-
zují všem chodit do určitých 
částí otcova domu. 

Zatímco Bierová větši-
nu Jensenových scénářů 
zpracovává do lacinějšího 
melodramatu, sám Jensen si 
ve svých autorských filmech 
užívá svobody. Naplno dává 
průchod svým pokřiveným 
náhledům na svět obývaný 
pošahanými outsidery s oko-
ralým dobrým srdcem, kteří 
žádnou konvenci nepovažují 
za danou. V této společnosti 
zneužitých zvířat a lidí divák 
musí přijmout její vykloube-
nost a začít se jí smát. Jinak 

bude znechucen, asi i zhro-
zen a hlavně znuděn. 

K filmu O kuřatech a lidech 
je snazší si zachovat odstup 
než k rafinovanějším Adamo-
vým jablkům. Humor sním-
ku, který loňský rok strávil 
po různých festivalech, se víc 
opakuje, místní existen-
ciální úzkost svírá méně, 
černé tajemství o původu pěti 
sourozenců začne být brzy 
průhledné. Jensenův senti-

ment fandit i těm nejnechut-
nějším ubožákům se projeví 
v happy endu, který působí 
jako sen, jak náhle nastane. 
Kromě své šílené a občasně 
velmi vtipné jinakosti je 
tak hlavní devízou Kuřat 
obsazení skandinávskými 
hvězdami v čele s Madsem 
Mikkelsenem, které umějí 
i ty nejnepravděpodobnější 
nedospělé burany zahrát 
s citem a zranitelností. 

Černá komedie  
o původu dánských buranů

o kuřatech a lidech

(komedie, Dánsko/Německo 2015, 
104 minut)
režie a scénář:  
Anders Thomas Jensen 
Hrají: David Dencik,  
Mads Mikkelsen, Nikolaj Lie Kaas, 
Nicholas Bro, Søren Malling
Premiéra: 14. ledna
Hodnocení: 60 %

A161000344� inzerce

ztraCeni v mniCHově. 
Režisér tohoto snímku Petr 
Zelenka získal cenu určenou 
za nejlepší literární adaptaci.

věrní HerCi. 
N. Bro, N. L. Kaas 
a M. Mikkelsen 
(zleva doprava) 
se objevují ve 
filmech A. T. Jen-
sena pravidelně. 
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NA lEdě. První ze šesti oficiálních ledových cest se-
zony v Estonsku byla otevřena přes záliv mezi městem 
Haapsalu a poloostrovem Noarootsi na západě země. 
Je sice nejkratší – měří jen 3,2 kilometru – ale místním 
ušetří dost času i pohonných hmot. Po pevnině musí 
například obyvatelé městečka Pürksi, jež leží zhruba 
uprostřed poloostrova, do desetitisícového lázeňského 
Haapsalu jet bezmála tři čtvrtě hodiny, zatímco cesta 
po ledu v zálivu jim nezabere ani deset minut (viz 
mapka). Jízda tu má samozřejmě speciální pravidla. 
Maximální hmotnost vozu se podle podmínek pohybuje 
mezi dvěma tunami a 2,5 tuny, ve stejném směru musí 
být vzdálenost mezi auty nejméně 250 metrů, doporu-
čená rychlost je mezi 25 až 70 kilometry v hodině, kvůli 
možnosti prolomení ledu a utonutí se nesmí používat 
bezpečnostní pásy a na cestě je zakázáno zastavit. To 
vše se pak může dít jen za denního světla. /hý/

Haapsalu

Pürksi

Estonsko
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